



## منتدى الاقتصاد العربي يكرم رئيس اتحاد الغرف العربية في بيروت سمير ناس: القطاع الخاص العربي والخليجي يقف إلى جانب لبنان ليتعافى

يستعيد الاقتصاد اللبناني عافيته في أقرب وقت ممكن". وأكد أن "اختيار اتحاد الغرف العربية، للبنان كي يكون مقراً له منذ العام 1951 وإلى يومنا هذا، خير دليل على إجماع مجتمع الأعمال العربي بتجديد الثقة بلبنان وقدرته اللامتناهية في تخطي الأزمات كما عهدناه. حيث يقوم الاتحاد منذ نشأته على تعزيز التجارة البينية ويعمل لتحقيق التكامل الاقتصادي العربي، عبر تحالفاته الإقليمية والدولية، وخاصة عبر تعاونه مع جامعة الدول العربية".

وقال: "وقف اتحاد الغرف العربية إلى جانب الدول الأعضاء، ولا سيما مع لبنان، حيث تعاون الاتحاد مع اتحاد الغرف اللبنانية ممثلاً برئيسه الصديق العزيز محمد شقير، من أجل مد يد العون والتعاون مع القطاع الخاص اللبناني، لمحو آثار تقجير المرفأ في العام 2020".

ولفت إلى أنه "لم يعد سرا اليوم بأن لبنان بحاجة الى كل مساعدة ممكنة من الدول العربية القادرة، حيث بدأت انعكاسات الأزمة تتضح عبر التدايعات الاجتماعية والمعيشية وتظهر على الشريحة الأكبر من الشعب اللبناني. ومما لا شك فيه أن الحضور العربي الكريم اليوم يهدف إلى دعم مسار التعافي والإصلاح الاقتصادي، والمساهمة في دفع مسيرة الاستقرار والنمو للبنان. وإننا من هذا المنطلق، نعدكم بأن نعمل بكل طاقاتنا على تشجيع وتحفيز عودة الاستثمارات إلى لبنان، الذي يزخر بالإمكانات والموارد البشرية والطبيعية والمشاريع المنتجة، بالإضافة إلى الموقع الاستراتيجي الذي يؤهله لأن يكون مركزاً لوجستياً

كرم منتدى الاقتصاد العربي في دورته الـ 28 التي عقدت في بيروت في 22 ديسمبر الحالي رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين ورئيس اتحاد الغرف العربية، سمير عبد الله ناس، الذي يرأس في الوقت نفسه مؤسسة ناس إحدى أبرز الشركات الفاعلة في اقتصاد البحرين والمنطقة.

وعقد المنتدى برعاية وحضور رئيس مجلس الوزراء في لبنان نجيب ميقاتي، وبمشاركة أمين عام جامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط، إضافة إلى نحو ثلاثماية وخمسين من القيادات العليا في المؤسسات المالية والاقتصادية الرسمية والخاصة في لبنان والبلدان العربية.

وناقش المنتدى الذي عقد بعنوان: "لبنان.. الطريق إلى النفط"، المستجدات في مناخ الاستثمار في البلدان العربية ودور الاغتراب الاقتصادي ومستقبل الاقتصاد اللبناني بعد ترسيم الحدود البحرية في جنوب لبنان. وجرى تنظيم المنتدى من جانب مجموعة "الاقتصاد والأعمال" بالاشتراك مع الهيئات الاقتصادية اللبنانية واتحاد الغرف العربية والمؤسسة العامة لتشجيع الاستثمارات في لبنان (ايدال).

وألقي الرئيس سمير عبد الله ناس كلمة في افتتاح أعمال المنتدى، فأكد أن "حضور اليوم بصفتي رئيساً لاتحاد الغرف العربية (الممثل الرسمي للقطاع الخاص العربي) ورئيساً لغرفة تجارة وصناعة البحرين، في هذا الظرف الصعب الذي يمرّ به لبنان، يؤكد على وقوف القطاع الخاص العربي والخليجي، إلى جانب القطاع الخاص اللبناني، إلى أن



الزراعية"، وشركة MEAZONE LTD و IIG international، وذلك بهدف تعزيز التعاون ودعم ريادة الأعمال في العالم العربي. المصدر (اتحاد الغرف العربية)

لحركة التجارة عربياً، وإقليمياً، ودولياً. ووجه الرئيس سمير عبد الله ناس الدعوة من أجل أن نعمل معاً لنُخرج لبنان من النفق، ونجدد الثقة باقتصاده، لنعيده إلى خارطة الدول المزدهرة "وإننا من هذا المنطلق نؤكد على دعم القطاع الخاص العربي للبنان وتقديم كل ما من شأنه تحقيق ذلك. ونعتبر في هذا المجال أن إنجاز اتفاق ترسيم الحدود البحرية مؤخراً يشكل رافعة للنهوض من حال الانهيار واستعادة الثقة المحلية والعربية والدولية بالاقتصاد اللبناني، على الرغم من أن الفوائد المحتملة لا تلغي أهمية المضي في مسار الإصلاحات التي لا بد للبنان القيام بها في أسرع وقت، وفقاً للاتفاق مع صندوق النقد الدولي".

وتمنى ناس في ختام كلمته أن يشكل هذا المؤتمر بارقة أمل لعودة لبنان إلى تألقه بخطوات ثابتة وواثقة "ونأمل الإسراع باتخاذ كل ما يلزم من الإصلاحات المطلوبة لاستعادة الثقة، سائلين الله تعالى أن يحفظ لبنان وشعبه".

ووقع اتحاد الغرف العربية ضمن فعاليات المنتدى اتفاقيات تعاون مع كل من المنظمة العربية للتنمية الزراعية "المركز العربي لريادة الأعمال



## Arab Economic Forum Honors the President of the Union of Arab Chambers in Beirut Samir Nass: The Arab and Gulf Private Sectors Stand by Lebanon's Side to Recover

The Arab Economic Forum, in its 28th session, which was held in Beirut on December 22, honored the President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry and the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdullah Nass. Who at the same time heads the Nass Foundation, one of the most prominent companies active in the economy of Bahrain and the region.

The forum was held under the auspices and presence of the Prime Minister of Lebanon, Najib Mikati, and with the participation of the Secretary General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit, in addition to about three hundred and fifty senior leaders in the official and private financial and economic institutions in Lebanon and the Arab countries.

The forum, which was held under the title: "Lebanon.. The Road to Oil", discussed developments in the investment climate in the Arab countries, the role of economic alienation, and the future of the Lebanese economy after the demarcation of the maritime borders in southern Lebanon. The forum was organized by the "Al-Iktissad Wal-Aamal" group; in partnership with: the Lebanese economic authorities, the Union of Arab Chambers, and the Public Institution for the Promotion of Investments in Lebanon (IDAL).

President Samir Abdullah Nass delivered a speech at the opening of the forum, confirming that "My presence today as the president of the Union of Arab Chambers (The official representative of the Arab private sector) and as the president of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, in this difficult circumstance that Lebanon is going through, affirms that the Arab and Gulf private sector will stand by the Lebanese private sector until the

Lebanese economy recovers as soon as possible."

He stressed, "The Union of Arab Chambers' choice of Lebanon to be its headquarters since 1951 to the present day is the best evidence of the Arab business community's unanimity in renewing confidence in Lebanon and its endless ability to overcome crises, as we are accustomed to. Since its inception, the Union has been based on promoting intra-regional trade and working to achieve Arab economic integration, through its regional and international alliances, especially through its cooperation with the League of Arab States.

He said, "The Union of Arab Chambers stood by the member states, especially with Lebanon, as the Union cooperated with the Union of Lebanese Chambers, represented by its president, the dear friend Mohammad Choucair, in order to extend a helping hand and cooperate with the Lebanese private sector, to erase the effects of the port bombing in 2020."

He pointed out that "It is no longer a secret today that Lebanon needs all possible assistance from the capable Arab countries, as the repercussions of the crisis have begun to become clear through the social and living repercussions and appear on the largest segment of the Lebanese people. There is no doubt that the honorable Arab presence today aims to support the path of recovery and economic reform, and to contribute to advancing the path of stability and growth for Lebanon. From this point of view, we promise you that we will work with all our energies to encourage and stimulate the return of investments to Lebanon, which is full of potential, human and natural resources, and productive projects. In addition to the strategic location that qualifies it to be a logistical center for the movement



of trade in the Arab world, regionally, and internationally.” President Samir Abdullah Nass called for us to work together to get Lebanon out of the tunnel, restore its economy’s confidence, and put it back on the map of prosperous countries. From this standpoint, “We affirm the support of the Arab private sector for Lebanon and the provision of everything that would achieve this. In this regard, we consider that the recent completion of the maritime border demarcation agreement constitutes a lever to recover from the state of collapse and restore local, Arab and international confidence in the Lebanese economy. Although the potential benefits do not negate the importance of proceeding with the path of reforms that Lebanon must undertake as soon as possible, in accordance with the agreement with the International Monetary Fund.” At the end of his speech, Nass wished that this conference would constitute a glimmer of hope for Lebanon's return to its brilliance, with steady and confident steps. "We hope to speed up the adoption of all necessary reforms required to restore confidence, asking God Almighty to protect Lebanon and its people."

Within the framework of the forum's activities, the Union



of Arab Chambers signed cooperation agreements with the Arab Organization for Agricultural Development, "The Arab Center for Agricultural Entrepreneurship", MEAZONE LTD, and IIG international, with the aim of enhancing cooperation and supporting entrepreneurship in the Arab world.

**Source (Union of Arab Chambers)**